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S T E N O G R A M A 

ședinței Senatului din 11 iunie 2024 

 

Ședința a început la ora 16.17. 

Lucrările ședinței au fost conduse de domnul Sorin Mihai Cîmpeanu, vicepreședinte al Senatului, 

asistat de domnul Marius Humelnicu și doamna Roberta-Alma Anastase, secretari ai Senatului. 

 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Doamnelor și domnilor senatori, 

V-aș propune să începem ședința, nu înainte de a vă felicita pe toți, pentru că am înțeles că toți 

sunteți/suntem câștigători, și nu înainte de a vă anunța că vom primi vizita unei delegații de la Adunarea 

Parlamentară… Adunarea Națională din Kenia – pe care o vom saluta la momentul oportun, când va ajunge. 

Declar deschisă ședința plenului de astăzi, 11 iunie 2024. 

Mulțumesc colegilor mei Roberta-Alma Anastase și Marius Humelnicu pentru asistență. 

Ordinea de zi pentru ședința plenului de astăzi și programul de lucru, stabilite de Biroul 

permanent și Comitetul liderilor grupurilor parlamentare, au fost  distribuite și afișate pe pagina de 

internet a Senatului. 

Vă reamintesc că, potrivit dispozițiilor art.137, coroborat cu prevederile art.136 din 

Regulamentul Senatului, conform hotărârii Biroului permanent al Senatului, adoptate cu acordul 

prealabil al Comitetului liderilor grupurilor parlamentare, ședința plenului se desfășoară prin mijloace 

electronice, în conformitate cu procedura prevăzută la art.111 din Regulamentul Senatului. 

În cadrul dezbaterilor generale poate lua cuvântul câte un singur reprezentant al fiecărui grup 

parlamentar, pentru maximum două minute, reprezentantul senatorilor neafiliați putând interveni pentru 

maximum un minut. 

Pentru operativitate, în prima parte a ședinței de plen se vor desfășura dezbaterile asupra 

punctelor înscrise pe ordinea de zi, iar după încheierea acestora, în a doua parte a ședinței, se va desfășura 

sesiunea de vot final, conform hotărârii Comitetului liderilor. 

Așadar, continuăm lucrările și trecem la Secțiunea I a ordinii de zi, unde avem un singur punct… 

unde avem un singur punct – aprobarea prelungirii la 60 de zile a termenului de dezbatere și adoptare a 

unei inițiative legislative. 

Potrivit art.93 alin.(4) din Regulamentul Senatului, caracterul complex al legii se stabilește prin 

hotărârea plenului Senatului, la propunerea Biroului permanent, care a analizat solicitarea privind 

prelungirea la 60 de zile a termenului de dezbatere și adoptarea a unei inițiative legislative, astfel cum 

este afișată pe pagina de internet a Senatului. 

Urmează să ne pronunțăm asupra acestei solicitări în sesiunea de vot final. 
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* 

Și trecem la Secțiunea a II-a, unde, la primul punct, avem Proiectul de lege pentru ratificarea 

Acordului dintre Guvernul României și Guvernul Statelor Unite ale Americii de colaborare în utilizarea 

informațiilor privind călătorii, semnat la 19 ianuarie 2024 la București. (L323/03.06.2024) 

Raportul comun al Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări, Comisiei pentru 

politică externă și Comisiei pentru apărare, ordine publică şi siguranță naţională este de admitere a 

proiectului de lege. 

Proiectul face parte din categoria legilor ordinare, Senatul fiind Cameră decizională. 

Îi dau cuvântul, pentru început, domnului senator Titus Corlățean. 

Sunteți invitat la microfon, domnule senator. 

Domnul Titus Corlăţean: 

Vă mulțumesc, domnule președinte de ședință. 

Stimați colegi, 

Într-adevăr, comisiile reunite pe care le-ați menționat: juridică, politică externă, apărare, au 

dezbătut – și, vă asigur, eu știu de la Comisia de politică externă – cu mare seriozitate, cu instituțiile 

competente prezente, cu întrebări care au fost puse și răspunsuri corecte care ne-au fost date și, pe cale 

de consecință, am adoptat un raport comun de… favorabil ratificării acestui acord important în 

cooperarea bilaterală româno-americană și care vizează, în esență, utilizarea informațiilor privind 

călătorii și care are ca scop asigurarea securității și protecției vieții și siguranței cetățenilor. 

Vreau să subliniez două chestiuni, pentru că tema asta – cu datele cu caracter personal, e o 

discuție mai… mai veche, mai lungă și cu opțiuni… poziții care au trebuit armonizate de-a lungul 

timpului între Uniunea Europeană, Comisia Europeană, respectiv Washington. 

Ceea ce este important și se regăsește în acest acord, vă citez, în continuare, două lucruri, 

respectiv: potrivit acordului, părțile vor stabili, ca urmare a unor analize realizate în comun, subliniez, 

realizate în comun, o serie de evaluări de risc pe baza cărora se va face schimbul de informații cu 

instituțiile competente indicate, informații privind călătorii care se potrivesc unor profiluri rezultate ca 

urmare a evaluărilor de risc prestabilite în comun de părți, și, atenție, subliniez, transferul informațiilor 

se va face prin canale stabilite de părți și în limitele legislației aplicabile, numai în scopul identificării 

riscurilor de securitate. Practic, se stabilesc foarte clar regulile și parametrii în interiorul cărora se face 

o cooperare care trebuie să asigure securitatea, protecția vieții și siguranței cetățenilor, trebuie să asigure 

o necesară cooperare în combaterea terorismului internațional și – deschid o paranteză – ne va ajuta în 

mod clar și pentru atingerea obiectivului de introducere a României în Programul Visa Waiver. 

Pentru toate aceste motive, menționez faptul că, în numele Grupului senatorial PSD, susținem un 

vot favorabil și ratificarea acestui acord. 



 

- 5 - 

 

Vă mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit la cuvânt reprezentanții grupurilor parlamentare sau ai senatorilor neafiliați, dacă sunt 

solicitări de intervenție. 

Înțeleg că nu sunt alte solicitări, încheiem dezbaterile. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Trecem la punctul numărul 2, unde avem Proiectul de lege privind aprobarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.51/2024 pentru modificarea Legii nr.165/2013 privind măsurile pentru 

finalizarea procesului de restituire, în natură sau prin echivalent, a imobilelor preluate în mod abuziv în 

perioada regimului comunist în România. (L300/27.05.2024) 

Raportul Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări este de admitere a 

proiectului de lege privind aprobarea ordonanței. 

Proiectul face parte din categoria legilor ordinare, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile. 

Invit la cuvânt reprezentanții grupurilor parlamentare. 

Constat că nu este nicio înscriere. 

Drept urmare, inițiativa legislativă rămâne la vot final și încheiem dezbaterile generale asupra 

acestui punct. 

* 

Punctul numărul 3, Proiectul de lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 

nr.52/2024 pentru modificarea şi abrogarea unor prevederi din acte normative în domeniul achiziţiilor 

publice şi achiziţiilor sectoriale. (L301/27.05.2024) 

Raportul comun al Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări și Comisiei 

economice, industrii şi servicii este de admitere a proiectului de lege privind aprobarea ordonanței, 

proiect care face parte din categoria legilor ordinare, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile. 

Invit la microfon reprezentanții grupurilor parlamentare. 

Constat că nu sunt solicitări de intervenție. 

Drept urmare, încheiem dezbaterile generale. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Iar noi trecem la punctul numărul 4, unde avem Propunerea legislativă pentru modificarea și 

completarea Ordonanței Guvernului nr.99/2000 privind comercializarea produselor și serviciilor de 

piață. (L253/29.04.2024) 
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Raportul comun al Comisiei economice industrii şi servicii și Comisiei pentru antreprenoriat și 

turism este de respingere a propunerii legislative, cu amendamente respinse. 

Propunerea face parte din categoria legilor ordinare, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile și îl invit la microfon… o invit la microfon pe doamna senator Săniuță. 

Aveți cuvântul. 

Doamna Adina Săniuță: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Antreprenorii spun de ani de zile că au nevoie de predictibilitate și debirocratizare. Doar cine a 

făcut un business știe câte drumuri trebuie să faci pentru a obține autorizație în România. În plus, dacă 

ai obținut-o și vrei să-ți deschizi un punct de lucru într-o altă localitate sau chiar sector, trebuie să fii 

neapărat atent de ce documente ai nevoie, pentru că, da, nu există o uniformizare a modului în care se 

dau autorizații la nivel de UAT-uri. 

Prin acest proiect legislativ ne dorim normalitatea de care antreprenorii nu au acum parte și, în 

loc să facă ce știu ei mai bine, business, fac drumuri la autoritățile locale și pierd timp și bani. Ne mai 

propunem prin această inițiativă să adăugăm un certificat de informare privind funcționarea, să eliminăm 

obligativitatea de a solicita autorizație pentru anumite CAEN-uri și, de asemenea, să avem un registru 

electronic în care putem să vedem autorizațiile. 

Votați pentru această inițiativă nu politic, ci votați pentru un ecosistem antreprenorial care să se dezvolte. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu, doamna senator. 

Dacă sunt alți colegi care doresc să intervină, sunt invitați la cuvânt. 

Înțeleg că nu sunt. 

Drept urmare, încheiem dezbaterile asupra acestui punct. 

Inițiativa legislativă rămâne la vot final. 

* 

Și noi trecem la punctul numărul 5, unde avem Propunerea legislativă pentru modificarea Legii 

nr.2/1968 privind organizarea administrativă a teritoriului României, republicată în Monitorul Oficial al 

României nr.54 din 27 mai 1981, cu modificările și completările ulterioare. (L294/21.05.2024). 

Raportul Comisiei pentru administrație publică este de admitere, cu amendamente admise, a 

propunerii legislative, care face parte din categoria legilor organice, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile și invit la microfon reprezentanții grupurilor parlamentare. 

Înțeleg că nu sunt solicitări de intervenții, încheiem dezbaterile generale. 

Inițiativa rămâne la vot final. 
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* 

Pentru numărul 6, Propunerea legislativă pentru instituirea zilei de 9 septembrie ca „Ziua 

naţională a bunicilor”. (L305/27.05.2024) 

Raportul Comisiei pentru administrație publică este de admitere a propunerii legislative, care 

face parte din categoria legilor ordinare, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile și invit la microfon reprezentanții grupurilor parlamentare. 

Constat că nu sunt intenții de intervenție. 

Drept urmare, încheiem dezbaterile generale. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Punctul numărul 7, Propunerea legislativă pentru modificarea și completarea Legii nr.360/2023 

privind sistemul public de pensii. (L257/29.04.2024) 

Raportul Comisiei pentru muncă, familie și protecție socială este de respingere a propunerii 

legislative, cu amendamente respinse. 

Propunerea face parte din categoria legilor organice, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile și vă invit la microfon. 

Înțeleg că nu sunt înscrieri, nici din online, nici din sală. 

Drept urmare, încheiem dezbaterile generale. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Punctul numărul 8, Proiect de hotărâre referitoare la Propunerea de Regulament al Parlamentului 

European şi al Consiliului de stabilire a Programului privind industria europeană de apărare și a unui 

cadru de măsuri care să asigure disponibilitatea și furnizarea la timp a produselor din domeniul apărării 

(„EDIP”) – COM(2024) 150 final. 

Raportul este întocmit de Comisia pentru afaceri europene. 

Începem dezbaterile. 

Sunt intervenții din partea grupurilor parlamentare? 

Doamna senator Gabriela Crețu, aveți cuvântul. 

Doamna Gabriela Creţu: 

Bună ziua, stimați colegi! 

Deși domnul președinte este în sală, eu am să vă rog să votați opinia pe care Comisia de afaceri 

europene a scris-o la acest Regulament, pentru că România are o poziție care e diferită puțin de a altor țări. 

În această opinie am atras atenția asupra faptului că e necesar, dacă se dezvoltă un program 

european pentru industria de apărare, banii să provină din surse diferite decât cele care până acum au 
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fost direcționate spre fondurile de coeziune, spre dezvoltare, spre social etcetera, eventual prin folosirea 

Băncii Europene de Investiții. 

De asemenea, am introdus în această opinie o condiție, am făcut o propunere cu privire la 

dezvoltarea echilibrată și folosirea echilibrată a acestor fonduri sub aspect geografic, în sensul în care 

acest program n-ar trebui să devină doar o sursă de finanțare a marilor companii care produc armament 

în una-două dintre țările Uniunii Europene, ci să fie și o formă prin care industriile din țările mai puțin 

dezvoltate să se dezvolte, inclusiv am atras atenția asupra clauzei de compensare – offset. Până astăzi, 

chiar și cei care nu voiau să investească în apărare investeau dacă reușeau să negocieze clauze de offset, 

adică acele clauze prin care o parte, măcar, să se producă în țările utilizatoare. 

Din acest punct de vedere, rugăm – opinia a fost negociată și cu Ministerul Apărării – să votați 

opinia pe care vrem să o trimitem Comisiei Europene. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Vă mulțumesc, doamna senator. 

Doamna… (Discuții.) 

Vă rog, vă rog, domnule senator Berea Cristinel, aveți cuvântul. 

Urmează doamna senator Diana Iovanovici-Șoșoacă. 

Domnul Cristinel-Gabriel Berea: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Industria de apărare în România – baba și mitraliera. 

Dragi colegi, 

Industria de apărare în România este un vis frumos. Acum câteva luni, venea domnul ministru al 

economiei aici și ne explica cum industria de apărare a României va dudui, vom avea tot ce vom avea 

nevoie. I-am atras atunci atenția că industria de apărare este la pământ. 

Acum puțin timp, a fost o expoziție pe teme militare în Băneasa și am văzut că există industria 

de apărare în România, dar este privată și se mișcă foarte bine. Cum ar fi, domnilor, să punem pe picioare 

și industria de apărare de stat? 

Eu sper ca în scurt timp să reușim să aducem companiile de stat pe productivitate și să reușim să 

ne producem aici lucrurile de care avem nevoie, pentru că, ce să vezi, la câțiva pași de noi este un război. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Doamna senator Diana Iovanovici-Șoșoacă, aveți cuvântul. 

Doamna Diana Iovanovici-Șoșoacă: 

Mulțumesc. 
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Problema care se pune este ce vreți să faceți cu această industrie, pentru că la noi mai sunt doar 

vreo două-trei uzine și s-a terminat. 

Din ceea ce citesc eu aici, de bază industrială europeană și de scutiri de TVA – nu v-am văzut 

scutind de TVA celelalte produse necesare vieții oamenilor, dar văd că scutiți de TVA tot ceea ce 

înseamnă armament. Oare nu ar trebui să faceți în așa fel încât să faceți pace? Pentru că sunt nenumărate 

încercări de a face pace în regiune, însă și NATO, și UE au un interes major. 

Și când mă uit aici la întreprinderile, la IMM-urile inovatoare, mă întreb: de unde sunt aceste 

IMM-uri? Că românești sigur nu sunt. Sunt ale unor puteri din Uniunea Europeană, care se dezvoltă pe 

seama prostiei altora și pe seama unor persoane din România – în special din România – care nu văd 

interesul național și care își vând efectiv interesul național și al poporului român. 

Este inacceptabil ceea ce se găsește aici! 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Dacă mai sunt și alte solicitări de intervenție. 

Dacă nu… doamna senator Pauliuc, aveți cuvântul. 

Doamna Nicoleta Pauliuc: 

Stimați colegi, 

Nu poți vorbi despre securitate dacă n-ai o industrie de apărare dezvoltată. Din acest motiv, aș 

spune eu, poate primul proiect de lege, prima lege pe care am aprobat-o în Parlamentul României, într-un 

consens total, a fost Strategia Națională de Apărare, unde vorbim despre un obiectiv pe care România și 

l-a asumat, și anume să transformăm Cenușăreasa industriei noastre, și anume industria de apărare, într-o 

industrie care să aducă profit. 

Stimați colegi, 

Nu există o diferență între industria de apărare de stat și cea privată, pentru că Legea nr.223 

vorbește despre industria noastră de apărare. Deci nu putem face diferențe. E adevărat, sectorul privat s-a 

dezvoltat mult mai mult și important este să dezvoltăm și sectorul de stat. 

Dacă vorbim despre acest COM, dacă vorbim despre obiectivele pe care le vedem la nivelul 

Uniunii Europene, putem spune că România trebuie să-și facă lecțiile, și anume să facă o mapare exactă 

a capabilităților pe zona de industrie de apărare, să știm exact ce vrem să dezvoltăm, pentru că, da, 

doamna Crețu, da, doamna senator, important este să obținem beneficiile maxime în urma offsetului. Cu 

părere de rău, vă spun sincer, astăzi, legea care reglementează posibilitatea ca în urma achiziționării 

capabilităților militare să poți să dezvolți industria de apărare are foarte multe excepții și eu cred că 

o lege a offsetului corectă, care să aducă o gură de aer industriei noastre de apărare, trebuie să 

cunoască și România. 
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Deci, din punctul meu de vedere, acest COM este benefic și România și noi, în Parlamentul 

României, trebuie să facem o mapare exactă a interesului nostru esențial de securitate, și anume 

dezvoltarea acelor capabilități care să ducă și la o resursă, la o angajare a forței de muncă profesioniste, 

dar să și creștem exporturile – România să intre pe harta producătorilor de armament. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Domnule senator Mircea Dăneasă, aveți cuvântul. 

Domnul Mircea Dăneasă: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

În 1982 făceam Școala de Ofițeri de Rezervă la Bacău. Așa era pe vremea aceea, după facultate 

făceai șase luni și primeai grad de ofițer. Am făcut la arma care se numea „infanterie-cercetare”, am 

studiat, aveam curs „Armate străine”. Pe vremea aceea se comparau capacitățile tehnice din dotarea 

NATO și dotarea Pactului de la Varșovia. Tancul pe care-l producea România atunci era în concurență 

cu Gepardul și fusese furat – prin spionaj, bineînțeles – și îmbunătățit puțin, dar era mai bun decât 

tancurile sovietice. Știu de la specialiștii de acolo, din unitate, care era… unitatea era învecinată cu 

unitatea de tancuri, pe toată strada erau unități militare. La noi, în școala de ofițeri de rezervă, șoferi erau 

inginerii. Regula era că, dacă nu pornea mașina la prima cheie, făcea trei zile arest. 

Mi-a plăcut ordinea asta tehnică și v-aș sugera că, dacă vrem cu adevărat să începem o industrie 

militară de armament, ar fi bine să chemăm la comisiile din Senat, de specialitate, specialiștii care mai 

sunt în viață și care chiar erau ingineri de elită în materie de mecanică militară. La Bacău se aduceau 

roțile de tanc care erau turnate la Suceava, se făceau niște subansamble, care după aceea, la IMGB, 

deveneau tancuri. Nu este ușor să faci această industrie, este ușor să faci povești despre cum să faci 

industria asta. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Înțeleg că nu mai sunt alte solicitări de intervenție, încheiem dezbaterile. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Și trecem la punctul numărul 9, Proiect de hotărâre referitoare la Propunerea de Decizie a 

Parlamentului European și a Consiliului privind acordarea de asistență macrofinanciară pentru Regatul 

Hașemit al Iordaniei – COM(2024) 159 final. 

Raport – Comisia pentru afaceri europene. 
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Începem dezbaterile, vă întreb dacă sunt intervenții. 

Doamna senator Gabriela Crețu. 

Doamna Gabriela Crețu: 

Stimați colegi, 

Este vorba de un pachet de asistență macrofinanciară pentru Iordania, în valoare de 500 de 

milioane, așa cum într-o ședință anterioară am votat un pachet de asistență pentru Egipt. E vorba de două 

țări, într-o zonă extrem de tensionată, cu care Uniunea Europeană dorește să își păstreze și amelioreze 

relațiile. Ăsta ar fi un argument. Ele sunt în Programul de Dezvoltare al Uniunii Europene înscrise ambele. 

Dar cred că mai este ceva. E vorba de două țări care suportă o presiune foarte mare din cauza 

refugiaților palestinieni. Și aici trebuie să amintim că problema Palestinei nu e o problemă umanitară, să 

mai dăm niște bani ca să fie ținuți refugiații în tabere de refugiați sau să primească un sprijin. E o 

problemă politică, fără rezolvarea căreia banii vor fi cheltuiți degeaba, dar un popor va fi sacrificat. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc. 

Doamna senator Iovanovici-Șoșoacă Diana. 

Doamna Diana Iovanovici-Șoșoacă: 

Mulțumesc. 

Văd că domnul de la PSD e supărat că mă pricep și la asta. Păi, voi vă pricepeți doar la furat 

voturi și la fraudat alegerile, că d-aia ați stat 34 de ani, furând și fraudând alegerile. (Discuții.) 

Râdeți, râdeți, dar nu mai aveți mult, că vă sună tic-tacul. 

(Replică neinteligibilă din sală.) 

Hai, hai, vezi-ți de treabă, pune mâna și învață! 

Voiam să-i spun doamnei Crețu că are foarte mare dreptate, numai că deja poporul acela este 

decimat, terminat. Și asta, pentru că și voi sprijiniți Israelul în a omorî palestinieni. 

Și eu nu știu cum nu vă omoară pe voi israelienii, pe care îi susțineți, când or să vadă că ajutăm 

Iordania, ca să ajutăm Fâșia Gaza și Palestina. Nu vă e frică? Că eu v-am văzut că tremurați de frică în 

fața lui Vexler și a Israelului. Deci ce să înțeleg? Că vi s-a dat un ordin acuma să ajutăm? Da, trebuie 

ajutat, dar nu credeți că mai întâi trebuie să opriți crimele împotriva umanității de acolo, din Fâșia Gaza, 

sincer, pe care Israelul le face? 

Eu am sesizat ONU cu aceste lucruri. Dumneavoastră când sesizați? (Discuții, rumoare.) 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumim. 

Aș vrea să salut… 
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(Replici neinteligibile ale doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Doamna senator… 

(Replici neinteligibile ale doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Doamna senator, doresc să… 

(Replici neinteligibile ale doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Este absolut jenant, în condițiile în care avem și oaspeți la balcon, să avem această atmosferă în 

sala de Senat. 

(Replici neinteligibile ale doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Pe dumneavoastră nu se… pe dumneavoastră nu vă interesează, pe noi ne interesează. 

(Replici neinteligibile ale doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Imediat, domnule senator Dăneasă, imediat. Nu încă, domnule senator Dăneasă. 

(Replici neinteligibile ale doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Doamna senator, aș putea și eu să continui ședința sau trebuie s-o suspendăm? 

(Replici neinteligibile ale doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Citiți Regulamentul Senatului, doamna senator. 

(Replică neinteligibilă a doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Nu vă interesează Regulamentul. Interesant! Da? 

(Discuții, replici neinteligibile ale doamnei Diana Iovanovici-Șoșoacă.) 

Domnule Dăneasa, aveți cuvântul. 

Domnul Mircea Dăneasă: 

Da, vă mulțumesc… vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Știți cu toții, știm cu toții că România a avut cândva un merit esențial în stabilirea relațiilor 

pașnice între Israel și Palestina. Cred că ar trebui să ne amintim acele principii ale politicii externe 

românești, o politică de pace pe arena internațională și să abordăm problema Palestinei din acest punct 

de vedere: o imparțialitate și o politică de pace în Orientul Apropiat. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu, domnule senator. 

Domnule senator Bordei Cristian, aveți cuvântul. 

Domnul Cristian Bordei: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 
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Aș vrea să amintesc că între România și Regatul Hașemit al Iordaniei există o prietenie și o 

colaborare foarte veche, de zeci de ani, deci cred că este un gest și de prietenie din partea României de 

a contribui la această asistență macrofinanciară pentru Iordania și de a fi de acord cu acest lucru. 

Evident, nu noi am pornit conflictul nici din Palestina, nici din Israel, nu noi am sprijinit Hamas, 

nu noi sprijinim nimic de acolo și nu noi vom opri acel conflict. Există instanțe superioare care se ocupă 

de așa ceva și e păcat să transformăm într-un circ penibil o chestiune care ține efectiv de umanitate. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu, domnule senator. 

Constat că nu mai sunt alte solicitări de intervenție, drept urmare încheiem dezbaterile generale. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

Stimați colegi, 

Aș vrea să salut prezența delegației oficiale din Republica Kenya, condusă de către doamna 

vicepreședinte Gladys Boss Shollei, vicepreședintele Adunării Naționale a Kenyei, la invitația domnului 

senator Marius Robert Cazanciuc. (Aplauze.) 

Mulțumesc. 

* 

Continuăm lucrările, trecem la punctul numărul 10 al ordinii de zi, unde avem Proiect de hotărâre 

referitoare la Comunicarea Comisiei către Parlamentul European, Consiliu, Comitetul Economic și 

Social European și Comitetul Regiunilor – Clădim viitorul integrând natura: stimularea biotehnologiei 

și a producției biotehnologice în UE – COM(2024) 137 final. 

Raport – Comisia pentru afaceri europene. 

Vă invit la cuvânt. 

Înțeleg că nu sunt solicitări de intervenție. 

Drept urmare, încheiem dezbaterile generale asupra acestui punct și proiectul de hotărâre rămâne 

la vot final. 

(Intervenție neinteligibilă din sală.) 

Îmi pare rău, ați solicitat intervenția după ce am încheiat dezbaterile generale, doamna senator. 

Mulțumesc. (Discuții, replici neinteligibile.) 

* 

Stimați colegi, 

Continuăm lucrările cu exprimarea votului asupra inițiativelor legislative și documentelor 

europene dezbătute. (Discuții, replici neinteligibile.) 

Vă reamintesc că votul se exercită prin intermediul sistemului de vot electronic hibrid. 
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În timpul ședinței de vot electronic hibrid, în cazul în care senatorul este înregistrat în aplicație 

sau are cardul de vot introdus în consolă, dar nu apasă nicio tastă, va figura absent la votul respectiv. În 

situația în care, din eroare, senatorul prezent în sală exercită același vot prin modalități diferite de 

exprimare, în mod automat se va înregistra și se va lua în considerare doar opțiunea exprimată prin 

intermediul sistemului din sala de plen. 

Având în vedere cele prezentate anterior cu privire la votul prin intermediul sistemului electronic 

de vot, urmează să derulăm un test. 

Vă rog să introduceți cardurile de vot în consolă sau să accesați aplicația. 

Vă reamintesc că aveți la dispoziție 30 de secunde pentru exercitarea votului. 

Vă rog să votați. 

Vot, vă rog. 

Mulțumesc. 

78 de prezenți: 35 de voturi pentru, 4 împotrivă, 33 de abțineri, 6 „prezent, nu votez”. 

În plus față de acestea, vă anunț că domnii senatori Dîncu, Neagu, Scarlat, Negoi, Guran… (Discuții.) 

Înțeleg că sunt colegi ale căror cartele n-au funcționat. 

Drept urmare vom repeta votul, dar vă reamintesc faptul că avem cinci colegi care sunt prezenți 

în sală, șase cu domnul senator Cazanciuc, prezenți în sală, dar nu au cartele de vot: Dîncu, Neagu, 

Scarlat, Negoi, Guran, Cazanciuc. 

Repetăm testul. 

Colegii de la tehnic sunt pregătiți, da, pentru repetarea testului. 

Vot test. 

Mulțumesc. 

87 de prezenți, 37 de voturi pentru, 3 împotrivă, 41 de abțineți, 6 prezenți „nu votez”. 

Stimați colegi, 

Continuăm lucrările, trecem la secțiunea de vot, la primul punct și singurul punct al primei Secțiuni 

avem Aprobarea prelungirii la 60 de zile a termenului de dezbatere și adoptare a unei iniţiative legislative. 

Drept urmare, supun votului Senatului, aprobarea prelungirii termenului de dezbatere și adoptare 

a propunerii legislative pentru modificarea art.23 din Legea calului nr.389/2005. (L269/07.05.2024) 

Vot, vă rog. 

98 de voturi pentru, o abținere. 

Propunerea legislativă a fost adoptată. 

A fost adoptată prelungirea la 60 de zile a termenului de dezbatere și adoptare a inițiativei legislative. 
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* 

Secțiunea numărul II, punctul 1, Proiectul de lege pentru ratificarea Acordului dintre Guvernul 

României și Guvernul Statelor Unite ale Americii, de colaborare în utilizarea informațiilor privind 

călătorii, semnat la 19 ianuarie 2024 la București. (L323/03.06.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de admitere și a proiectului de lege. 

Proiect care face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

96 de voturi pentru, un vot împotrivă, un coleg nu votează. 

Raportul și proiectul de lege au fost adoptate. 

* 

Punctul numărul 2, Proiectul de lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 

nr.51/2024 pentru modificarea Legii nr.165/2013 privind măsurile pentru finalizarea procesului de 

restituire, în natură sau prin echivalent, a imobilelor preluate în mod abuziv în perioada regimului 

comunist în România. (L300/27.05.2024) 

Ne vom pronunța, de asemenea, printr-un singur vot asupra raportului de admitere și asupra 

proiectului de lege de aprobare a ordonanței. 

Proiectul face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

86 de voturi pentru, două împotrivă, 10 abțineri, un coleg nu votează. 

Raportul și proiectul de lege au fost adoptate. 

Vă mulțumesc. 

* 

Trecem la punctul numărul 3, Proiectul de lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.52/2024 pentru modificarea şi abrogarea unor prevederi din acte normative în domeniul 

achiziţiilor publice şi achiziţiilor sectoriale. (L301/27.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de admitere și a proiectului de lege de 

aprobare a ordonanței. 

Proiectul face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

75 de voturi pentru, 26 de abțineri. 

Raportul și proiectul de lege de aprobare a ordonanței au fost adoptate. 

* 

Punctul numărul 4, Propunerea legislativă pentru modificarea și completarea Ordonanței 

Guvernului nr.99/2000 privind comercializarea produselor și serviciilor de piață. (L253/29.04.2024) 
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Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv asupra 

respingerii propunerii legislative. 

Propunerea face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

74 de voturi pentru, 25 de voturi împotrivă, o abținere. 

Raportul de respingere a fost adoptat, iar propunerea legislativă a fost respinsă. 

* 

Punctul numărul 5, Propunerea legislativă pentru modificarea Legii nr.2/1968 privind 

organizarea administrativă a teritoriului României, republicată în Monitorul Oficial nr.54 din 27 mai 

1981, cu modificările și completările ulterioare. (L294/21.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de admitere, cu amendamente admise, și 

a propunerii legislative, astfel cum se propune a fi modificată prin amendamentele din raport. 

Propunerea face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. 

101 voturi pentru, un singur vot împotrivă, o singură abținere. 

Raportul de admitere, cu amendamente admise, precum și propunerea legislativă au fost adoptate. 

Vă mulțumesc. 

* 

Punctul numărul 6, Propunerea legislativă pentru instituirea zilei de 9 septembrie ca „Ziua 

naţională a bunicilor”. (L305/27.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de admitere și asupra propunerii 

legislative, care face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

102 voturi pentru, un singur vot împotrivă, o singură abținere. 

Raportul de admitere și propunerea legislativă au fost adoptate. 

* 

Trecem la punctul numărul 7 unde avem Propunerea legislativă pentru modificarea și 

completarea Legii nr.360/2023 privind sistemul public de pensii. (L257/29.04.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv asupra 

respingerii propunerii legislative, care face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. 

77 de voturi pentru, 27 de voturi împotrivă, o singură abținere. 

Raportul de respingere a fost adoptat, respectiv propunerea legislativă a fost respinsă. 
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* 

Trecem la punctul numărul 8 unde avem Proiect de hotărâre referitoare la Propunerea de 

Regulament al Parlamentului European şi al Consiliului de stabilire a Programului privind industria 

europeană de apărare și a unui cadru de măsuri care să asigure disponibilitatea și furnizarea la timp a 

produselor din domeniul apărării („EDIP”) – COM(2024) 150 final. 

Supun votului plenului proiectul de hotărâre. 

Vot, vă rog. 

93 de voturi pentru… Nu. Iertați-mă. 

Deci 93 de voturi pentru, 10 voturi împotrivă și o abținere. 

Proiectul de hotărâre a fost adoptat. 

* 

Punctul numărul 9, Proiect de hotărâre referitoare la Propunerea de Decizie a Parlamentului 

European şi a Consiliului privind acordarea de asistență macrofinanciară pentru Regatul Hașemit al 

Iordaniei – COM(2024) 159 final. 

Supun votului proiectul de hotărâre. 

Vot, vă rog. 

94 de voturi pentru, 10 abțineri. 

Proiectul de hotărâre a fost adoptat. 

Vă mulțumesc. 

* 

Punctul numărul 10, Proiect de hotărâre referitoare la Comunicarea Comisiei către Parlamentul 

European, Consiliu, Comitetul Economic şi Social European şi Comitetul Regiunilor – Clădim viitorul 

integrând natura: stimularea biotehnologiei și a producției biotehnologice în UE – COM(2024) 137 final. 

Supun votului proiectul de hotărâre. 

Vot, vă rog. 

91 de voturi pentru, 10 voturi împotrivă, o abținere. 

Proiectul de hotărâre a fost adoptat. 

* 

Stimați colegi, 

Înainte de încheiere, dau citire notei pentru exercitarea dreptului de către parlamentari a dreptului 

de sesizare a Curţii Constituţionale. 

În conformitate cu prevederile art.15 alin.(2) şi (3) din Legea nr.47/1992 privind organizarea şi 

funcţionarea Curţii Constituţionale, s-au depus la secretarul general al Senatului, în vederea exercitării 

acestui drept, următoarele legi: 
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1. Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.13/2024 privind instituirea unei 

scheme de ajutor de stat pentru compensarea parțială a pierderilor la cultura de tomate în spații 

protejate şi cultura de usturoi, în contextul crizei provocate de agresiunea Rusiei împotriva Ucrainei 

– procedură de urgență; 

2. Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.88/2023 pentru modificarea și 

completarea Legii nr.95/2006 privind reforma în domeniul sănătății, precum și pentru modificarea și 

completarea unor acte normative cu impact în domeniul sănătății – tot procedură de urgență; 

3. Lege pentru modificarea și completarea Legii nr.95/2006 privind reforma în domeniul sănătății; 

4. Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.52/2023 pentru modificarea şi 

completarea unor acte normative din domeniul apelor – tot procedură de urgență; 

Și, în fine, 5. Lege pentru ratificarea Acordului dintre Guvernul României și Guvernul Statelor 

Unite ale Americii de colaborare în utilizarea informațiilor privind călătorii, semnat la 19 ianuarie 2024 

la București – tot în procedură de urgență. 

Vă reamintesc că termenele pentru sesizare sunt de 2 zile pentru legile adoptate în procedură de 

urgenţă şi de 5 zile pentru legile adoptate în procedură de drept comun de la data depunerii – astăzi, 11 

iunie 2024, iar termenele se calculează luând în considerare și ziua anunţului, data de astăzi, 11 iunie. 

Vă mulțumesc. 

Declar închisă ședința plenului Senatului de astăzi. 

 

Ședința s-a încheiat la ora 17.05. 


